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30. 4. 2023 – Prosící i za nepřátele 

 

1. čtení: Lk 23, 32-43 
 
Píseň: NEZ403 – Moudrost mi, Pane, dávej 

 
Základ kázání: Sk 7, 46 – 8, 4  
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

Štěpánovo kázání je podobně drsné jako Petrovo, jemuž jsme se 
věnovali minulou neděli. Je také stejně fakticky pravdivé. A tak 
vyvolalo podobnou reakci. Petr s Janem skončili ve vězení a 
vyslýcháni židovskou radou. Před stejnou radou vyslovil své kázání 
také Štěpán. 

Ale Štěpán neměl „ochranu lidu.“ Petra a Jana „kryl“ lid, kterému 
se samozřejmě líbilo, že uzdravili od narození chromého člověka. Že 
za to nic nechtěli. A že i dál nabízeli víru ve vzkříšení. Štěpán „měl 
smůlu.“ Jeho kázání není v kontextu až neuvěřitelného mocného činu. 
Není v kontextu nezištné pomoci bližním jinak než slovem. A tak i 
židovská rada, synedrium, věděla, že se nikdo nevzbouří, když tohoto 
bludaře a heretika ukamenují. 

To je o to silnější motiv, že i Ježíš požíval stejné „ochrany.“ 
Paradoxně se totiž tehdejší židovské autority daleko více báli svého 
vlastního lidu, než čehokoli jiného. Báli se vzpoury Israelců, Židů. 
Dokonce víc než Hospodina samotného. Tak nemohli vztáhnout ruku 
na Ježíše, dokud nebude někde takřka sám. Stejně tomu bylo s 
Petrem a Janem. 

Ale Štěpána se zbavit mohli. Navíc je rozzuřil v jejich očích 
tmářstvím a hrůzami, které říkal. Místo aby se, jak by nám radili dnes 
nejen intervenční a antikonfliktní týmy, pokusil Štěpán situaci 
uklidnit, tak ji gradoval a stupňoval. 

Stejně jako by nám dodaly, že Štěpán měl situaci uklidnit nejen 
proto, aby si zachránil svůj vlastní život. Ale také proto, aby ochránil 
životy svých bratrů. Protože právě jeho ukamenováním začíná první 
pronásledování Kristovy Církve. Ukamenování Štěpána totiž ukázalo, 
že se nikdo nevzbouřil. Že mnohým vůbec nevadilo. A tak poslední 
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zábrana chránící křesťany, zdá se, padla. Tak bylo konečně možné se 
jich zbavit prostě násilím. A tak se podle toho židovská rada, nejvyšší 
oficiální instituce Hospodinova náboženství, rozhodla: Zabijeme 
všechny, kteří vyznávají Ježíšovo vzkříšení a božství. Ačkoli taková 
zvěst nikomu nijak neškodí. 

Z lidského pohledu jde o logický krok. Nakonec křesťanství 
bude o dvěstěpadesát let později dělat stejné. A vydrželo nám to až 
do 20. století. Vždyť to samé dělají také pohané – nejjednodušší 
způsob, jak se zbavit konkurence a problémů, je pozabíjet všechny 
jejich nositele. Logické. Ačkoli nikomu a ničemu tem domnělý 
„problém“ a „konkurence“ neškodí. Ačkoli to znovu a znovu 
nefunguje. 

Ale s Hospodinem nemá lidská logika znovu a znovu společného 
skoro nic. I ti různí Girgašejci, Perizejci, Jebúsejci, Chetejci a další byli 
přece ponecháni v Zaslíbené zemi z Božího rozhodnutí (Sd 2, 3+20-
23). 

Proto Ježíš umíral pro odpuštění hříchu také svých vrahů. Proto 
Ježíš prosil za odpuštění také pro své vrahy. Jak pro ty, kteří ho 
přibíjeli na kříž. Tak pro ty, kteří způsobili, že byl tento rozsudek 
vykonáván: Za židovskou radu. Za Piláta a Heroda. Za všechny své 
blízké, kteří se ho nijak nezastali. Ani pod kříž za ním nepřišli. 

A proto stejné vyslovil také Štěpán. Proto Štěpán umíral se 
stejnými slovy na rtech: Hospodine, Bože, Pane, Vládče, Stvořiteli a 
Vykupiteli, odpusť jim, že mě vraždí. Odpusť jim, že mě bombardují 
kamením, dokud nezemřu. Odpusť jim jejich násilí, krvežíznivost, 
nesnášenlivost, hněvivost, hloupost i vraždu mé osoby. 

A přesto se tu tam objeví lidé, kteří se svěří s tím, že milovat 
všechny bližní – i své nepřátele – je hrozně těžké. Přimlouvat se za 
Boží milost a smilování i pro vlastní, zcela osobní nepřátele a škůdce, 
je strašně obtížné. 

Možná, že je. Ale zároveň máme výhodu dvou tisíc let důkazů 
všech těch, kteří milovali i své nepřátele. Těch, kteří se přimlouvali za 
Boží milost i pro své vrahy. Štěpán nic takového neměl. Mohl se opřít 
„jen“ o příklad plného Boha a plného člověka Ježíše Krista. „Jen“ o 
příklad svého Pána a Vládce. A o příklad hrstečky jednotlivců 
známých ze Starého Zákona. 
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 A tak Štěpán nemohl vědět, jak hrůzné pronásledování začne 
jeho smrtí. A stejně nemohl vědět, že ani jeho hrozná smrt 
ukamenováním, ani kruté pronásledování, jeho bratry a sestry ve 
víře neodradí od zvěstování Kristova vzkříšení. 

Ale mohl obojímu věřit. Vždyť právě zabíjení právě víru ve 
vzkříšení těžko vystraší. Vzkříšení přece přemáhá v první řadě právě 
smrt. Tak nelze vražděním a násilím odradit Kristovy věrné od 
zvěstování právě věčného života. Vlastně nápadně logicky. 

Také proto přišel komunistický režim s mnohem vychytralejší 
metodou. S metodou, která nese plody dodnes zejména v ČR: 
Nebudeme křesťany zabíjet, protože to je, vlastně logicky, neodrazuje 
– často je to naopak ve víře posiluje. Ale infikujeme je pohanstvím. 
Více nebo méně nápadně. Například je necháme spolehnout na 
peníze státu. V tom se spokojeně zabydlí jako každá státní instituce. A 
za pár desetiletí nebude ochoten pro toho Ježíše pracovat nebo 
riskovat skoro nikdo. A to i kdyby náš komunistický režim padl. 

Pohanství je totiž smrtí víry v Krista. Jak o tom hovoří stejné 
oddíly knihy Sd, jako o ponechání pohanských národů v Zaslíbené 
zemi. Jak to dokládají dějiny i velmi nedávné. I současné. Smíšená 
manželství obvykle končí zpohanštěním toho z partnerů, který 
donedávna třeba ještě pravidelně náboženství žil a praktikoval. Děti 
obvykle nechtějí mít mnoho společného s církví svých rodičů – 
zejména u protestantů. Je to zejména tlak pomíjivých, světských 
radostí a starostí, co odvádí i hluboce věřící od Krista. Pomalu, 
nenápadně, postupně. Ale právě proto efektivně. 

Také proto, že víra ve vzkříšení je i dnes, i v ČR, neobvyklá a 
podivná. Ale zase ne tak moc, aby reakce na takovou víru způsobila 
„zabejčení“ jejích vyznavačů. Tak zůstává pouhé svobodné 
rozhodnutí takřka svobodné vůle. A tak najednou je velmi těžké 
milovat své i osobní nepřátele. Navzdory příkladu Krista, Štěpána i 
dalších. Ale třeba i jen přijít do kostela. Nebo být znám jako křesťan. 
Nebo nezištně sloužit bližním. 

Ale přitom ti učedníci, kteří byli zabíjeni a vyháněni 
z Jeruzaléma, toho vzkříšeného Krista kázali a zvěstovali. Ačkoli byli 
na útěku – právě pro ono zvěstování Kristová vzkříšení. Ačkoli jim za 
slova i činy Boží milosti hrozilo vězení, smrt, mučení – stejně ho 
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zvěstovali všude, kam přišli. Ačkoli museli normálně chodit do práce. 
Mnohdy až otrocké, od rána do večera, od neděle do soboty. 

Tak možná je něco na tom, že milovat i své nepřátele je strašně 
obtížné. Vždyť je velmi těžké už jen doma se každý den modlit. Třeba 
i s vlastními dětmi. Číst spolu Písma svatá. Být příkladem Kristovy 
lásky, nezištnosti a laskavosti už své rodině. Protože je strašně těžké 
odolat svodům radostí i starostí časného světa. Které povzbuzují 
právě k sebestřednosti, pýše, sobectví. A hlavně: Je strašlivě těžké 
odolat svodům, nápadům a vzruchům vlastního nitra. 

Proto od svého počátku Bible zvěstuje příklad mnohých, kdo se 
vzepřeli přirozenosti. Od Abrama opouštějícího vše, co znal, v 75 
letech. Až po apoštoly utíkající z Jeruzaléma. 

Protože víra v Krista může být strašně těžká. A nehodící se. A 
nepraktická. A vznášející mnohé požadavky, vůči kterým nás časný 
svět indoktrinuje bludným opakem: Já a ty jsme ti hlavní, o které jde 
v mém/tvém životě! Všechno vlastně funguje docela dobře! 

Proto Bible od počátku do konce zvěstuje předlouhý a obrovský 
zástup těch, kteří přesto, nebo proto, v Boha i Krista věřili. A tím 
pomáhali i svým nepřátelům. Prosili za odpuštění a milost i pro své 
vrahy. Sloužili nezištně potřebným. Přinášeli jedinou funkční a 
ověřenou naději na dobrý lidský svět a vztahy. Mluvili s lidmi o 
vzkříšeném Kristu – nebo jiné zřejmé Boží milosti. Jako také Štěpán. 

Protože Kristovo vzkříšení fungovalo a funguje.  
Amen. 

 
Píseň: NEZ548 – Buď Bohu všechna chvála, čest 
 


